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Neděle 17. po sv. Trojici 
1S4 

9.10.2022 
 
 

Pozdrav: 

Milost vám a pokoj od Otce našeho a Pána Jezu Krista. 
 
 

Introit:  

Vydal do zajetí svoji sílu, svoji čest do rukou protivníka  
a svůj lid vydal v plen meči, proti svému dědictví vzplál prchlivostí. 

 
 

Píseň: 426 

Čtení: J2,1-11 

Píseň: 570 
 
 

Křest 

Rodiče Vladimír a Eliška Pospíšilovi mě požádali, abych pokřtila jejich dceru Josefínu Pospíšilovou 
narozenou 21.12.2021. Rodina žije v Novém Strašecí. V našem sboru byli pokřtěni i jejich starší děti 
Metoděj, František, Vavřinec a Sylvie. Za svědka tohoto rozhodnutí a otce víry si vzali Tomáše Vrbu. 

 

Prosím rodiče i kmotry, aby předstoupili.  

 

Poslyšte ustanovení křtu: 

Dána jest mi všeliká moc na nebi i na zemi, protož jdouce, učte všechny národy, křtíce je ve jméno Otce 
Syna i Ducha svatého, učíce je zachovávati všecko, což jsem koli přikázal vám. A aj, já s vámi jsem po 
všecky dny, až do skonání světa. Amen. 

 

Vyznání víry: 

Nyní, milí rodiče a kmotři, vyznejme společně s celou církví a s tímto shromážděním víru v Boha Otce, 
Syna i Ducha svatého, na kterou toto dítě má být pokřtěno. Učiňme tak slovy apoštolského vyznání 
víry, které spojuje křesťany všech dob i církví. 

 

Otázka rodičům: 

Milí rodiče, vyznali jste společně s celým shromážděním křesťanskou víru. Ptám se vás, zda si na jejím 
základě přejete, aby vaše dítě bylo pokřtěno v Krista? Jestliže tomu tak je, odpovězte Ano. 
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Otázka kmotrovi: 

Milý kmotře, rodiče vás přizvali ke strážné službě pro své dítě. Ptám se Vás proto: přijímáte tuto službu, 
že budete toto dítě provázet na cestě víry? Jestliže se k tomuto zavazujete, odpovězte: Ano, s pomocí 
Ducha svatého. 

 

Otázka presbyterům a sboru: 

Obracím se na vás, zástupci sboru i na sborové shromáždění. Přijímáte toto dítě do společenství 
Kristovy církve? Budete toto dítě svými modlitbami provázet?  Jestliže tomu tak je odpovězte Ano. 

 

Otče řekni jméno: 

 

Křtím tě ve jméno, Otce, Syna i Ducha svatého. 

 

Požehnání křtěnému: 

Boží požehnání spočiň na tobě, a zůstaň s tebou navždy. Amen. 

 

Píseň: 352 
 

Kázání: 1S4 

 Jakoby mimoděk, jako by nad vším, o čem se bude v této kapitole vyprávět, zazní 
ujištění, že slovo Samuelovo, i když se nezdá, má přeci jen nějakou váhu. Toto slovo se dotýká 
celého Izraele, je vzkazem samotného Boha. Toto slovo, možná, je pro všechny, kteří jsou 
ochotni naslechnout. 

 Izrael vytáhl do boje proti Pelištejcům. Izrael se utábořil u Eben-ezeru – Kamene 
pomoci, myšleno u kamene pomoci Hospodinovy. Nevíme, proč se tam utábořili, ale sám 
název kamene naznačuje záměr Izraelců. Jsme tam, kde můžeme počítat s Hospodinovou 
pomocí. Máme to dobré.   

Pelištejci se utábořili u Afeku. Kdo z těch dvou zaútočil první, kdo – jak říkají děti – si 
začal, na toto nám svědek víry nedává odpověď.  

Izrael se utábořil u Kamene pomoci a Pelištejci se utábořili v Afeku. Vojska stojí na 
svých, dalo by se říci, státních hranicích. Jde o to, kdo kam koho přetlačí, kdo komu bude 
otročit. 

Vojska jsou přichystána k boji. Možná, že Izraelci chtěli skoncovat s těmi pelištejskými 
bohy, kteří je ohrožují. Možná chtěli jen dobývat území, o kterém si mysleli, že patří jim. Možná 
chtěli konat i misii. Ale nějak se jim to nepovedlo. Vojskem a mocí to nikdy nepůjde.  

Možná se jen bránili agresorovi. Z podání svědka víry to nevíme. Prostě a jednoduše 
dvě vojska stojí proti sobě a dojde k měření sil nejen lidských, ale i božských. 

Hebrejové, jak Izraelcům Pelištejci říkají, jsou poraženi na hlavu. Kde se stala chyba? 
Přeci máme kámen Hospodinovy pomoci, kámen Eben-ezer. Možná, že takový kámen 
nefunguje. Musíme zvolit větší kalibr. Vezměme raději schránu úmluvy Hospodinovy. Ve 
schráně sídlí Duch Hospodinův, samotný Bůh. Tam sídlí Hospodinova sláva. Tam je Hospodin, 
a ten určitě pomůže. 
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 Může nějaký kámen, i když Eben-ezer, pomoci, když jdeme do boje? Může pomoci 
Hospodinova sláva, když si vyřizujeme třeba oprávněné účty tak, že vezmeme zbraň do ruky? 

Nevím, avšak jako by Hospodin mlčel, jako by Hospodin nebyl s Izraelem. Jako by 
Hospodin zapomněl, co slíbil Abrahamovi, Izákovi a Jákobovi. Vždyť slíbil, že bude s nimi, že 
Izraeli požehná. Slíbil, že Izrael bude chránit. Izrael má přeci s Hospodinem exkluzivní smlouvu. 
Co se pokazilo? Co přestalo fungovat? 

 Porážka Izraele je zdrcující. Možná ještě více zdrcující je vědomí opuštěnosti od Boha. 
Kde je Bůh v tomto bojování? Kde je jeho sláva? Je Bůh přítomen? Je Bůh ten, který se nechá 
znevažovat svými nepřáteli? Je Bůh ten, který oplácí za zlé zlým? Je Bůh méně mocný než 
bohové Pelištejců, než všechno lidské konání? Toto vědomí možná svírá poražené Izraelce. 
Kde v tomto činění hledat Boha? 

Bůh je v tomto ději zvláštně přítomen. Je tam, na tom bitevním poli, mezi Afekem 
a Eben-ezerem. Naplňují se totiž Boží soudy. Chofní a Pinchas byli zabiti, schrána smlouvy je 
násilně vzata, tak jak byla násilně vzata ze svatyně v Šílu. Boží sláva a přítomnost se nemůže 
násilně brát, jak se komu zamane. 

 Tragédie se nezastavila na bitevním poli. Élí umírá, manželka Pinchasova porodí syna, 
avšak vzápětí umírá. Ještě, než vydechne naposled, pojmenuje svého syna Í-kábód, což 
znamená: kde vážnost, těžkost, můžeme dodat Boží. 

Sláva se odstěhovala z Izraele, znějí poslední slova umírající ženy.  Doslova „kde je 
sláva“, nebo též možno přeložit „kde je vážnost, těžkost Izraele“. A nabízí se otázka. Jak poznají 
ti, kteří stojí na bitevním poli proti Izraelcům, slávu Izraele? Jsou přeci poraženi! Kde hledat 
slávu a vážnost tam, kde je tato sláva a vážnost znevažována? Je znevážena představiteli 
Izraelců, je znevážena porážkou Izraele. Bezejmenná žena Pinchase ztrácí naději nejen pro 
sebe, ale i pro svého narozeného syna. Mohli bychom říci, dokonalá katastrofa.  

Kde je sláva, kde je vážnost, možná zní z úst učedníků za několik století po skonu 
Pinchasovy ženy. Kde je sláva a vážnost toho, jenž umírá jako zločinec na kříži mezi těmi, kteří 
si zaslouží svůj trest? Kde je sláva lidu Božího-církve, zní i v naší přítomnosti, naší době. 

Neodstěhovala se sláva z Izraele, když Bůh umírá na kříži? Kde je v tomto příběhu 
vážnost lidu Božího, jeho sláva, která má být naplno přítomna?  Kde je sláva církve?  

 Nevím, jen věřím, že kdykoli sláva lidu Božího je pošlapána, kdykoli si nepřítel myslí, že 
kříž je konečné řešení lidských problémů, samotný Bůh se ujímá své vlády. Tato vláda a moc, 
tato sláva se projeví ve změně situace. Tak jako v Káni se voda promění v dobré víno, tak se 
proměňují naše životy, které mnohdy ztratily svoji slávu.  

Amen. 

 
Píseň: 715 

 

Požehnání: 

A Bůh veškeré milosti, který vás povolal ke své věčné slávě v Kristu,  
po krátkém utrpení vás obnoví, utvrdí, posílí a postaví na pevný základ.  

Jemu náleží panství na věky věků!  
 

Píseň: 763 


